

**The Division of Ethics of Science and Technology**

**Sector for Social and Human Sciences**

**UNESCO**

**Albert Schweitzer Summer School, “Reverence for life”,  
Gunsbach, France, 30 May – 3 June 2011**

If the history of ethics had been written emphasising the level of coherence between words and deeds in the men and women hailed as masterminds in the realm of ethics Socrates would probably still have been at the forefront of such a history. Together with him a small group of men and women that tried to witness their words taking their own fragile lives as examples would then have been necessary to add, while many others who are praised today in standard narratives of ethics would have been relocated to less prominent positions. Some of these moral giants are never referenced in standard accounts of the history of ethics, either because they never put their ethics on parchment or paper – as was the case with Socrates and Jesus, or because they never took time from their moral lives to develop their ethics into theoretically full-fledged positions, as was the case with Francis of Assisi, Ludwig Wittgenstein and Albert Schweitzer. During five days, in Schweitzer’s home village, Gunsbach, located in the beautiful Münster valley in Alsace, France (<http://www.gunsbach.fr/tourisme.htm>), his life and moral convictions will be the object of dialogue between a group of up to 22 participants and Predrag Cicovacki, Professor of Philosophy at the College of the Holy Cross, Worcester, Massachusetts, USA and Jan Helge Solbakk, Professor of Medical Ethics, Centre for Medical ethics, Faculty of Medicine, University of Oslo, Norway.

**Venue:** The old rectory in Gunsbach

**Meals and housing:** The old rectory in Gunsbach

**Price per participant per day:** 75 EURO (room and all meals included)

**Contact and registration:**

Jan Helge Solbakk ([j.h.solbakk@medisin.uio.no](mailto:j.h.solbakk@medisin.uio.no))

\*\*\*\*\*

This announcement is transmitted through the **UNESCO Global Ethics Observatory (GEObs)**. The GEObs is a system of databases with worldwide coverage in bioethics and other areas of applied ethics in science and technology such as environmental ethics, science ethics and technology ethics. The system currently comprises six databases on ethics experts, ethics institutions, ethics teaching programmes, ethics related legislation and guidelines, codes of conduct and resources in ethics. For more information, please visit the observatory’s website at: [www.unesco.org/shs/ethics/geobs](http://www.unesco.org/shs/ethics/geobs)

---

## Division d'éthique des sciences et des technologies

### Secteur des sciences sociales et humaines

#### UNESCO

**Ecole d'été Albert Schweitzer, « Respect de la vie », Gunsbach, France, 30 mai – 3 juin 2011**

Si l'histoire de l'éthique devait souligner le niveau de cohérence entre les mots et les actes des hommes et femmes acclamés comme génies dans le domaine de l'éthique, Socrate resterait probablement toujours en tête d'une telle histoire. Il aurait été nécessaire d'y ajouter un petit groupe constitué d'hommes et de femmes qui ont essayé de témoigner de leurs mots en prenant pour exemple leur propre vie fragile, alors qu'un grand nombre d'hommes et de femmes, aujourd'hui loués dans les narrations d'éthique de référence, seraient dégradés à des positions moins proéminentes. Certains de ces géants moraux ne sont jamais mentionnés dans les ouvrages de référence sur l'histoire de l'éthique, soit parce qu'ils n'ont jamais mis leur éthique sur du parchemin ou du papier – comme était le cas de Socrate et Jésus – soit parce qu'ils n'ont jamais pris le temps de leur vie morale pour développer leur éthique jusqu'à des positions théoriques à part entière, comme était le cas de François d'Assise, Ludwig Wittgenstein et Albert Schweitzer. Pendant cinq jours, dans le village natal de Schweitzer, Gunsbach, situé dans la pittoresque vallée de Münster en Alsace, France (<http://www.gunsbach.fr/tourisme.htm>), sa vie et ses convictions morales seront l'objet de dialogue au sein d'un groupe de jusqu'à 22 participants ainsi que Predrag Cicovacki, Professeur de Philosophie au College of the Holy Cross, Worcester, Massachusetts, Etats-Unis et Jan Helge Solbakk, Professeur d'Ethique Médicale au Centre d'Ethique Médicale de la Faculté de Médecine, l'Université d'Oslo, Norvège.

**Lieu :** L'ancien presbytère de Gunsbach

**Frais journaliers par participant :** 75 euros (chambre et tous repas compris)

#### **Contact et inscription :**

Jan Helge Solbakk ([j.h.solbakk@medisin.uio.no](mailto:j.h.solbakk@medisin.uio.no))

\*\*\*\*\*

Ceci est une annonce de l'**Observatoire mondial d'éthique de l'UNESCO (GEObs)**. GEObs est un système de bases de données de portée mondiale sur la bioéthique et les autres domaines de l'éthique appliquée des sciences et des technologies tels que l'éthique de l'environnement, l'éthique des sciences et l'éthique des technologies. Le système comprend actuellement six bases de données sur les experts en éthique, les institutions d'éthique, les programmes d'enseignement de l'éthique, la législation et les principes directeurs en matière d'éthique, les codes de conduites, et les ressources en éthique. Pour plus d'informations, veuillez visiter le site web de l'Observatoire: [www.unesco.org/shs/fr/ethics/geobs](http://www.unesco.org/shs/fr/ethics/geobs)